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Bodemonderzoek risicopercelen  -  Monitoring

Uit het parlementaire debat van 8 januari 2020 (actuele vraag nr. 236) blijkt dat de 
Openbare Vlaamse Afvalstoffenmaatschappij (OVAM) nog wacht op gegevens van de 
gemeenten over de eventuele vervuiling van hun gronden.

De eigenlijke doelstelling van het project ‘De Grote Grondvraag’ moet zijn om alle 
burgers de mogelijkheid te bieden om te kijken of hun grond al dan niet risico's vertoont 
om vervuild te zijn. Gemeenten die hun data niet aanleveren, ontzeggen hun burgers dan 
ook de toegang tot cruciale informatie.

Ook de opvolging van het proces dient nog verder te worden uitgeklaard. Zo zal een 
aantal burgers geconfronteerd worden met een inkleuring van hun grond als risicogrond 
terwijl de grond toch in orde is. Het onderzoek van dergelijke gronden kan een lange 
wachttijd met zich meebrengen, wat zorgt voor veel onzekerheid.

1. Hoeveel gemeenten zijn er nog die hun gegevens dienen door te geven aan de 
OVAM? Over welke gemeenten gaat het? Graag een lijst per provincie.

2. Hoeveel van de eigenlijke gronden in Vlaanderen zijn op dit moment al in kaart 
gebracht? Graag een percentage in verhouding tot het aantal percelen en het aantal 
hectare.

3. Hoe is dat gegaan? Zijn dat openbare gegevens waarover de gemeenten beschikken 
of hebben zij de eigenaars aangeschreven? Kan de minister zicht bieden op het 
proces.

4. Hoeveel gronden zijn precies als risicovol bestempeld? Graag cijfers over het aantal 
percelen en het aantal ha opgedeeld per provincie. Graag ook de procentuele 
verhouding ten opzichte van het globale aantal percelen of grondoppervlak.

5. Hoeveel van deze vervuilde gronden zijn in particuliere eigendom?

6. Indien niet particulier? Wie zijn dan de grootste eigenaars en over hoeveel gronden 
gaat dat? Graag een overzicht van de vijf grootste eigenaars van vervuilde gronden 
per provincie.

7. Bij hoeveel gronden is effectief een oriënterend onderzoek gedaan nadat eigenaars 
contact opnamen via de webtoepassing 'De Grote Grondvraag'? Zijn daarover al 
cijfers ter beschikking?

8. Hoeveel oriënterende bodemonderzoeken werden de afgelopen jaren uitgevoerd? 
Graag een overzicht.



9. Hoeveel van die oriënterende bodemonderzoeken hebben geleid tot een beschrijvend 
bodemonderzoek? Graag een overzicht.

10. Hoeveel van de beschrijvende bodemonderzoeken hebben de afgelopen jaren geleid 
tot een bodemsanering? Graag een overzicht.
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1. De OVAM ontving van alle gemeenten hun gemeentelijke inventaris van risicogronden. 
Deze vormt de basis om na verwerking opgenomen te worden in de grote grondvraag. 
Tot op heden hebben 130 lokale besturen toestemming gegeven voor publicatie van 
de grote grondvraag voor hun gemeente en zijn publiek beschikbaar. De resterende 
gemeenten kunnen in bijlage worden gevonden.

2. Initieel werd ingeschat dat er in Vlaanderen 85 000 risicogronden zijn (op ongeveer 
225 000 percelen (wat ongeveer 5% van de percelen en ongeveer 9% van de 
oppervlakte vertegenwoordigt). De ontvangen informatie van de gemeenten bevestigt 
deze grootteorde.  

3. Voor de opbouw van de gemeentelijke inventaris baseren de gemeenten zich op de 
gegevens uit de milieuvergunningen of oudere archiefgegevens. 

4. Er zijn regionale verschillen tussen de verschillende provincies. Dit heeft in belangrijke 
mate te maken met de aanwezigheid van bepaalde infrastructuurknooppunten en –
assen zoals (lucht)havens en (water)wegen. De inschattingen variëren van ongeveer 
22 000 risicogronden voor zowel Antwerpen en West-Vlaanderen over ongeveer 20 
000 risicogronden voor Oost-Vlaanderen tot ongeveer 10 000 risicogronden voor zowel 
Limburg en Vlaams-Brabant. De oppervlakte schommelt tussen ongeveer 12% voor 
Antwerpen en 6% voor Vlaams-Brabant.

5. De OVAM werkt momenteel met de inschatting dat ongeveer een kwart van de 
risicogronden in particuliere eigendom zijn. 

6. Zoals hoger gesteld zijn risicogronden en daaruit volgende verontreinigingen in 
belangrijke mate verbonden aan bepaalde infrastructuur zoals (lucht)havens en 
(water)wegen. Daarnaast geven voornamelijk de metaalverwerkende en chemische 
industrie het grootst aantal verontreinigde terreinen. Dit is een gegeven dat in alle 
provincies naar voren komt.

7. De Grote Grondvraag is in de eerste plaats een communicatie-instrument dat de 
eigenaar informeert en ondersteunt omtrent zijn onderzoeksplicht. De OVAM maakt 
bij de verwerking van de oriënterende bodemonderzoeken geen expliciet onderscheid 
of het onderzoek is uitgevoerd naar aanleiding van de Grote Grondvraag of niet. Wel 
is er duidelijk een stijging van het aantal bodemonderzoeken.

8. Eind 2019 was voor 43 615 gronden een oriënterend bodemonderzoek opgesteld. In 
de loop van 2019 steeg dit aantal met 1 888 gronden. Sinds 2012 verdubbelde zowat 
het jaarlijks aantal locaties waarvoor een oriënterend bodemonderzoek wordt 
opgesteld (+93%).   

9. Sinds de start van het bodemsaneringsdecreet is er in 33% van de gronden met een 
oriënterend bodemonderzoek nood aan een beschrijvend bodemonderzoek. Dit is in 
90% van de gevallen al opgesteld.



10. Sinds de start van het bodemsaneringsdecreet is er in 51% van de gronden met een 
beschrijvend bodemonderzoek nood aan een bodemsanering. Het bodemsaneringsplan 
is in 84% van de gevallen al opgesteld.  De sanering startte al in 79% van de gevallen 
en werd al afgerond in 63% van de gevallen.

BIJLAGE

Gemeenten waarvoor De Grote Grondvraag nog niet publiek beschikbaar is

http://www.vlaamsparlement.be/link?id=9577

